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۱۰ راهبرد مدیریتی برای سال ۱۴۰۳ 
که از طبیعت باید آموخت

حسین چناری

موسســه های کوچک و متوسط در دنیای امروز با چالش هایی عمده مانند جذب 
مشــتری جدید، صرف زمان زیاد برای انجام وظایف اداری و آموزشــی، افزایش و 
سرعت پیچیدگی فناوری های جدید، کنترل هزینه و رشد هزینه های پنهان و عدم 

کارایی شرکت ها روبرو هستند. 
با وجود این فهرســت نگران  کننده از مشکلات بیایید برای ادامه مسیر پیشرفت 
و توســعه کارمان به سراغ طبیعت برویم و از اســتراتژی برخی از جانداران برای 
رویارویی با مشــکلات استفاده کنیم چرا که طبیعت همواره الهام بخش است. در 
اینجا به 10 درس اصلی طبیعت اشاره می کنم که رعایت آنها می تواند برگ برنده 

شرکت ها در دنیای امروز باشد.
۱( پروانه: تبلیغات شاد و پر انرژی را برنامه ریزی کنید

پروانه هــای زیبا و رنگارنگ همواره امیدبخش و سرشــار از حس پاکی و آرامش 
انعکاســی به یاد ماندنی از طبیعت هستند و همه ما محو تماشای بالهای پروانه ها 

لحظاتی دلپذیر را تجربه می کنیم.
در اولیــن گام بیایید یک تبلیغات متنوع، زیبا و رنگارنگ را برنامه ریزی کنیم زیرا 

بالهای پرواز یک شرکت تبلیغات آن هستند.
۲( دلفین ها: ارتباط و همکاری را تشویق کنید

دلفین های باهــوش زندگی اجتماعی دارند و برای شــناخت یکدیگر، هماهنگ 
کردن فعالیت های گروهی و حفظ تماس در فواصل طولانی، یک سیستم ارتباطی 
موثر و پیچیده ایجاد کرده اند. این طیف سیگنال ها شامل صداهای پالسی، سوت، 
آهنگ ها، آوایی کم صدا و زبان بدن است که احساسات متفاوتی را منتقل می کند.

از دلفین ها می توان آموخت کار تیمی بین بخشهای متفاوت می تواند باعث موفقیت 
شــود و ارتباط و هماهنگی در بین اعضای تیم باعث ایجاد روابط قوی تر و بهبود 

همکاری می شود.
۳( زنبورها: تیم کارآمد تشکیل دهید

زنبورها بهترین نمونه کار گروهی هســتند. یک کندوی زنبور عســل می تواند از 
شصت هزار زنبور عسل تشکیل شود. هر چه کلونی بزرگتر باشد، کارآمدتر خواهد 
بود که این نکته با آنچه شرکتها معمولاً تجربه می کنند، در تضاد است. هر چه یک 

سازمان بزرگتر شود، ریسک فرآیندها و ارتباطات ناکارآمد بیشتر می شود. 
اما چرا زنبورها کارآمدتر می شوند؟ زیرا آنها استاد خود سازماندهی هستند. زنبورها 
ساختار سازمانی مشــخصی دارند و هر زنبوری نقش خود و دیگران را می داند و 
درک می کند. همچنین آن ها به اندازه کافی انعطاف پذیر هستند تا در هر زمان و 
هر کجا که لازم باشــد، نقش ها را تغییر دهند. بنابراین ساختار و تقسیم کار برای 
بهره وری حیاتی اســت. کار را به طور مساوی و شایسته بین اعضای تیم تفویض 

کنید و اطمینان حاصل کنید که همه اهمیت نقش خود را می دانند.
۴( پرنده های مهاجر: یک مدیر انعطاف پذیر باشید

ساخت شکل V توسط غازهای کانادایی برای مهاجرت در فواصل طولانی دو هدف 
مهم را دنبال می کند: اول انرژی آنها را حفظ می کند. هر پرنده کمی بالاتر از پرنده 
مقابل خود پرواز می کند و در نتیجه مقاومت باد کاهش می یابد. پرندگان به نوبت 
در جلو قرار می گیرند و وقتی خسته می شوند عقب می افتند. دوم پیگیری هر پرنده 
در گروه آســان اســت. پرواز با این شکل به ارتباط و هماهنگی درون گروه کمک 

می کند. خلبانان جنگنده نیز اغلب به همین دلیل از این روش استفاده می کنند.
بنابراین توانایی چرخش مدیریتی نشــان می دهد که نــه تنها برای مدیران تیم 
بلکه برای همه اعضای گروه، انعطاف پذیری و مراقبت از یکدیگر چقدر مهم است. 

انعطاف پذیری و تفویض اختیار کلید یک تیم موفق است.
۵( شیرها: به شبکه بپیوندید

شــیرها در واحدهای دســته جمعی و در کنار هم زندگــی می کنند. باید گفت 
موسسات کوچک به دلایل زیادی می توانند به موسسات بزرگتر بپیوندند و مشاوره 
دریافت کنند. تفاهم با همکاران از ســایر بخش های دیگر، به اشــتراک گذاشتن 
اطلاعات ارزشمند بازار، تبدیل شدن به بخشی از یک برند بزرگ تر، رقابت مؤثر با 

شرکت های بزرگ بین المللی و عضویت در یک شبکه می تواند سبب ارتقا باشد.
۶( خرس  کوآلا: یک برنامه جایگزین داشته باشید

خرس کوآلا منحصرا با رژیم غذایی از برگهای اکالیپتوس زنده می ماند و فقط روی 
آن تمرکز دارد. تمرکز کار را ســاده و زودبازده می کند.  اما تمرکز فعالیت شرکت 
در یک یا چند زمینه می تواند خطرناک باشــد زیرا اگر حجم کار به شدت کاهش 
یابد، بقای موسسه در خطر خواهد بود. به همین دلیل است که داشتن یک برنامه 

احتمالی برای چنین اتفاقی مهم است.
۷( ماهی: ساختار را انعطاف پذیر و چابک نگهدارید

ماهی با توجه به شــرایط زیستی می تواند رنگ و حتی شکل خود را تغییر دهد. 
همچنین خیار دریایی یکی از شــگفت انگیزترین موجودات دریایی که در آبهای 
عمیــق دریاها و یا خلیج ها زیســت می کند، توانایــی دارد حالت های مختلف از 
جامد گرفته تا مایع را برای دفاع از خود داشــته باشــد. انعطاف پذیری و آمادگی 
در برابر تغییرات یکی از مهمترین ویژگی های موجودات دریایی است که می تواند 

الهام بخش ما در ادامه مسیر شرکت باشد.
۸( مورچه: مثبت اندیش باشید

 مورچه های ســختکوش بسیار پیشرفته  هســتند. آنها دارای سیستم تقسیم کار، 
ارتباط کارا میان اشخاص و توانایی حل مشکلات پیچیده اند که این تشابه با جوامع 

انسانی سال هاست الهام بخش و موضوع مطالعات بسیاری بوده  است.
بهترین درس مدیریتی مورچه این است که این موجود پرتلاش در تمام فصل سرد 
زمستان به خود می گوید که این دوران زیاد طول نمی کشد و به زودی بهار خواهد 

آمد. شما هم به خودتان انرژی مثبت بدهید، روزهای خوب در راه است.
۹( گربه: مسائل را دقیق زیر نظر داشته باشید 

به گربه ها دقت کنید، همیشه روی بلندی حرکت می کنند و از بالا با نگاهی دقیق 
دنیا را تماشا می کنند و البته خیلی سریع واکنش نشان می دهند. شما هم با دقت 

مسائل را بررسی و به سرعت برای پاسخ صحیح برنامه ریزی کنید.
۱۰( پری دریایی: از رویا کمک بگیرید

شاید پری دریایی تنها موجودی افسانه ای باشد اما به ما یاد می دهد که هرگز رویاها 
و تخیلات خود را دست کم نگیریم و فراموش نکنیم.  امیدوارم با الهام از طبیعت و 
با توجه به نکات گفته شده برای سال آینده برنامه ریزی شایسته تری داشته باشید. 
*پژوهشگر و نظریه پرداز آموزش

تداوم اجرای طرح »صندوق سبز« 
در میادین میوه و تره بار شهرداری تهران

مدیرکل محیط زیســت شهرداری تهران از تداوم اجرای طرح »صندوق سبز« در 
میادین میوه و تره بار شهرداری تهران و پیگیری اجرای مصوبه کاهش استفاده از 
کیســه های پلاستیکی در مراکز درمانی شرکت شهر سالم خبر داد.حلیا حسینی 
در گفت و گو با ایسنا افزود:با توجه به مصوبه شورای اسلامی شهر تهران مبنی بر 
کاهش استفاده از کیسه ها و ظروف پلاستیکی در شهرداری تهران، این موضوع در 
دستور کار قراردارد. به طور قطع مثل سال گذشته کمیته کاهش مصرف پلاستیک 
به صورت فصلی تشکیل می شود و موضوعات سال گذشته که در دست اقدام است، 
پیگیری می شــود. وی درباره تداوم طرح »صندوق سبز« گفت: این اقدام در نیمه 
اول ســال گذشته آغاز شــد. در نیمه دوم سال پیرو آسیب شناسی انجام شده در 
میادین میوه و تره بار قرار شــد که کلیه غرفه های عرضه کننده خشکبار به هیچ 
عنوان خشکبار را در پلاستیک عرضه نکنند و در پاکت عرضه شود. همکاران ما به 

صورت سرزده از این غرفه ها بازدید و عملکرد آن ها را رصد می کنند.

نگاه

محیط زیست

مدیر عامل ســازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شهرداری تهران از جمع آوری ۴۵۲ 

خانه پلاک قرمز در تهران خبر داد.
به گزارش ایسنا، احمد احمدی صدر با حضور 
در صحن علنی شــورای شــهر تهران با بیان 
اینکه با حکمی که از ســوی رئیس جمهور به 
شهردار تهران داده شده است اقدامات مدیریت 
شهری در راستای کاهش آسیب های اجتماعی 
در پیش گرفته شــده اســت، گفــت: ضمن 
همکاری با همه دســتگاه ها باید بگویم که در 
مسیر حل آسیب های اجتماعی موانعی وجود 
داشت و بهانه های متعددی از سوی دستگاه ها 
بیان می شد که حل آسیب های اجتماعی اتفاق 

نیفتد.
وی بیان کرد: ۸000 ظرفیت پذیرش معتادان 
متجاهر داشــتیم اما حالا بیش از ۲1 هزار نفر 
در مراکز ماده 1۶ حضور دارند و حتی ۴000 
ظرفیت خالــی داریم و باید بگویم که اگر این 
1۲ هزار ظرفیت ایجاد شــده اتفاق نمی افتاد، 

این معتادان متجاهر در کف خیابان ها بودند.
مدیرعامل ســازمان خدمات و مشارکت های 
اجتماعی شــهرداری تهران با اشاره به ایجاد 
1۶ هــزار ظرفیت پذیــرش بــرای معتادان 
متجاهر گفت: یکــی از بهانه برای افراد دارای 
منع پذیرش که شامل افراد دارای بیماری های 
عفونی، زخم باز، صغر و کبر سن هستند، وجود 

داشت که شهرداری پذیرش تمام این افراد را 
انجــام داد که جمعیت این افــراد بین پنج تا 

هفت هزار نفر می رسد.
احمدی صدر با تأکید بر اینکه اگر ۴۵۲ خانه 

پلاک قرمز در محدوده هرندی، دروازه غار، بازار 
و ... جمع آوری نمی شد این 1۲ هزار نفری که 

جذب شده بودند مجددا به این پلاک قرمزها 
بر می گشتند، گفت: بیش از ۳۸0 خانه را برای 
این افراد ناامن کرده و بلوک کشی کردیم. وی 
افزود: ۸۲ کلنی کــه محل تجمع ۵0 تا ۳00 
نفره معتــادان بودند و 1۸۲ کلونی با جمعیت 
تــا ۵0 نفر، دیگر امروز وجــود ندارند و جمع 
آوری شدند و باید بگویم که در محدوده هایی 
همچون میدان محمدیه، راه آهن، خلازیر و ... 
مکان هایی وجود داشت که مردم نمی توانستند 
از آنجــا عبور کنند و حالا بــا اقداماتی که در 
مورد جمع آوری معتــادان صورت گرفته این 

معضلات حل شده است.
احمدی صــدر با تأکیــد بر اینکه ســازمان 
بهزیستی در ساماندهی کودکان کار و خیابان 
وارد شده است، افزود: این موضوع مطرح شد 
که جمع آوری وظیفه پلیس است و شهرداری 
خودرو در اختیار آنها قرار داد و یک ساختمان 
ســه طبقه بــرای غربالگــری کــودکان کار 
اختصاص دادیم و حتی ظرفیتی ایجاد کردیم 
که خانواده های اتباع در آنجا بخوابند و رد مرز 
شوند و اقدامات مختلفی انجام دادیم و اگر فکر 
می کنیــد کاری انجام ندادیم، به ما بگویید اما 
دقت داشته باشید که اگر معتاد را جمع آوری 
کنید، اما خرده فروش جمع آوری نشود فایده 
ای ندارد و ساماندهی معتادان و خرده فروشان 

یک زنجیره است که باید با هم دنبال شود.

مدیر عامل سازمان خدمات شهرداری تهران اعلام کرد

جمع آوری ۴۵۲ خانه پلاک قرمز در تهران

ماجرای نامه مرندی به رئیس جمهوری

برنامه سلامت خانواده متوقف شود
رئیس فرهنگســتان علوم پزشــکی ایران، از 
اینکه وزارت بهداشــت ســراغ برنامه هایی در 
حوزه بهداشــت رفته که موازی کاری حساب 
می شــود، نامه گلایه آمیزی به رئیس جمهور 

نوشت.
 به گزارش مهر، اخیراً نامه ای با امضای علیرضا 
مرندی رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران، 
خطاب به رئیس جمهوری منتشــر شده که 
نشان می دهد وزارت بهداشت با اجرای برنامه 
ســلامت خانواده، دچار موازی کاری شده و 
از ریل اصلی شــبکه بهداشتی درمانی کشور، 

خارج گردیده است.
در همین حال، عبــاس علی پور رئیس مرکز 
مدیریت شبکه وزارت بهداشت، با عنوان این 
مطلب که شــبکه بهداشتی درمانی مهم ترین 
ساختار نظام ســلامت در کشور است، گفت: 
تمام تلاش ما این اســت که هــر اقدامی که 

انجام می شــود در بســتر شــبکه بهداشت 
صورت گیرد.وی بر تقویت شــبکه بهداشتی 
در کشــور تاکید و تصریح کــرد: با توجه به 
تغییر الگوی خدمات دارای اولویت از ســطح 
روستایی به سطح شهری، در بحث جمعیت و 
دسترسی های روستایی و...، ما نیازمند به روز 
رســانی تجهیزات، و نیز تقویت زیرساخت ها 
هســتیم و در ســال 1۴0۳ هدف گــذاری و 
برنامه ریزی هــا در این زمینــه صورت گرفته 

است.
اما، رئیس فرهنگســتان علوم پزشکی ایران، 
در نشســت مشترک با معاون و مدیران حوزه 
بهداشت وزارت بهداشــت، بر تکمیل و ارتقا 
شبکه بهداشتی درمانی تاکید و تصریح کرد: 
همه برنامه هــا باید بر همین محور باشــد و 

عناوین دیگر جایگزین آن نشود.
اصرار مرندی بر عدم جایگزینی عناوین دیگر 

با شبکه بهداشتی درمانی کشور، اولتیماتوم به 
وزارت بهداشت تلقی می شود که نمی بایست 
از برنامه های موازی در حوزه بهداشت استفاده 

کرد.
از همیــن رو، در نامه ای بــه رئیس جمهور، 
این گلایه را مورد اشــاره قــرار داده و عنوان 
داشته که وزارت بهداشــت نسبت به ارتقای 
شبکه بهداشتی درمانی کشور، بی اعتنا بوده 
و برنامه ای ضعیف به نام ســلامت خانواده و 
نظام ارجاع را در پیش گرفته است. در بخش 
دیگری از این نامه آمده است: برنامه سلامت 
خانواده جزئی بســیار کوچــک از برنامه های 
وسیع و جامع تأمین، حفظ و ارتقای سلامت 
آحاد جامعه در قالب شبکه بهداشتی درمانی 

کشور است.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران تاکید 
کرد: عــدم توجه به راهکارهــای اصلاحی و 

اساســی که همه آنها در سیاســت های کلی 
ســلامت، ابلاغی رهبری در سال 1۳۹۳ آمده 
اســت؛ باعث ناکارآیی نظام سلامت و خدای 
نکــرده تلقی ناکارآمد بودن دولت خواهد بود.
به نظر می رســد، مرندی با نوشتن این نامه، 

خواسته حجت را بر وزارت بهداشت تمام کند. 
زیــرا، در پایان نامه خود بــه رئیس جمهور، 
دســتور توقــف برنامه های بی ثمــر و احیاناً 
مضری چون سلامت خانواده و نظام ارجاع را 

خواستار شده است.

میزان مستمری مددجویان کمیته امداد در ۱۴۰۳ 
اعلام شد

معاون حمایت و ســلامت خانواده کمیته امداد از افزایش ۳0 درصدی مستمری 
خانواده های تحت حمایت در ســال 1۴0۳ خبر داد.بــه گزارش خبرگزاری مهر، 
حسین خدرویسی معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد با اشاره به افزایش 
۳0 درصدی مســتمری خانواده های تحت حمایت در ســال 1۴0۳ گفت: بر این 
اساس مستمری مددجویان برای خانواده های تک نفره امسال به یک میلیون تومان 
رســیده است.وی افزود: همچنین مستمری خانواده های دونفره در سال جاری به 
یک میلیون و ۴۲0 هزار تومان رســیده اســت. معاون حمایت و سلامت خانواده 
کمیته امداد اظهار کرد: خانواده های سه نفره امسال ۲ میلیون تومان و خانواده های 
چهارنفره ۲ میلیون و ۵۵0 هزار تومان دریافت می کنند.خدرویســی خاطرنشان 
کــرد: برای خانواده های پنج نفره نیز ســه میلیون و 1۵0 هــزار تومان به عنوان 
مستمری ماهانه پرداخت می شود.وی تاکید کرد: نخستین مستمری مددجویان 

در سال 1۴0۳ بیستم فروردین ماه همراه با افزایش ۳0 درصدی پرداخت شد.

مددجویان

رئیس مرکز پزشــکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر 
ضمن تشــریح برنامه ریزی های انجام شــده جهت ارائه 
خدمات بهداشتی درمانی در حج 1۴0۳، از اعزام ۳۸0 نفر 
کادر پزشکی به حج امسال خبر داد.به گزارش ایسنا، دکتر 
سید علی مرعشــی در نشست خبری حج 1۴0۳ که در 
جمعیت هلال احمر برگزار شد، با اشاره به کادر پزشکی 
اعزامی به حج امسال جهت ارائه خدمات بهداشتی درمانی 
به حجاج گفت: امسال نیز بر اساس نظر بعثه مقام معظم 
رهبری تعداد عوامل اجرایی اعزامی به حج کاهش یافت 
تا صف طولانی زائران تشــرف به حج کاهش یابد. ســال 
گذشته ۴۲۵ نفر کادر پزشکی مرکز پزشکی حج و زیارت 
هلال احمر اعزامی به حج بودند که این تعداد امســال به 
۳۸0 نفر کاهش یافت. وی افزود: کادر پزشکی اعزامی به 
حج امسال شامل پزشکان معاینه کننده، نیروهای ستادی 
بیمارســتان ها و درمانگاه ها، پزشــکان متخصص قلب، 
داخلی، ارتوپدی، زنان، رادیولوژی، طب اورژانس، داروساز، 

دندانپزشکی، علوم آزمایشگاهی و .. است.
مرعشی گفت: طبق ثبت نامی که تاکنون صورت گرفته 

است، 1۴۵0 زائر بالای ۸0 سال سن دارند و ۹۲ زائر نیز 
زیر 1۸ سال سن دارند. همچنین ۹۴۸۹ زائر نیز بین ۷0 
تا ۸0 ســال سن دارند.وی ضمن تشریح معاینات حجاج 
قبل از اعزام به حج گفت: تا امروز از کل ۸۲1۶۴ زائر ثبت 
نامی، تاکنون اســتطاعت ۶۲1۴0 زائر تایید شده است و 
استطاعت ۹۲۶۲ زائر در حال بررسی است. ۹۴۴0 زائر نیز 
هنوز معاینه نشده اند. همچنین ۷0۷ زائر توسط پزشکان 
معین به کمیسیون های تخصصی ارجاع شده اند.مرعشی 
ادامه داد تاکنون از بین زائران معاینه شــده، 11۳۲0 نفر 
دارای بیماری قند، 1۶۷۷0 نفر فشــار خون، ۳۲0۵ نفر 
بیماری قلبی و ۵۹0 بیماری های ریوی دارند.رئیس مرکز 
پزشکی حج و زیارت جمعیت هلال احمر همچنین گفت: 
از بین ۸۲1۶0 زائر ثبت نامی، اســتطاعت جسمی ۵۹۵ 
نفر تاکنون رد شده اســت که البته این زائران می توانند 
درخواســت تجدید نظر داشته باشــند و در این صورت 
موضوع در کمیســیون های تخصصی در سطح استان ها 
بررســی می شود.مرعشی همچنین گفت: ۴۵۲00 نفر از 

زائران امسال را خانم ها تشکیل می دهند.

رئیس باشگاه دانش پژوهان جوان با بیان اینکه المپیادهای 
علمی برای دانش آموزان دوره دوم متوسطه برگزار می شود 
گفت: دارندگان مدال طلای المپیادها در رشته های مصوب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی از »کنکور« معاف می شوند.
سیدرضا حسینی در گفت وگو با ایسنا، با بیان این که مرحله 
دوم المپیادهای علمی سال تحصیلی 1۴0۲-1۴0۳ برای 
دانش آموزان مقطع دوم متوسطه از صبح روز گذشته ۲۵ 
فروردین با برگــزاری المپیاد فیزیک آغاز و در نوبت ظهر 
با المپیاد علــوم و فناوری نانو ادامه یافــت گفت: در این 
مرحله شرکت کنندگان 1۴ رشــته به مدت ۸ روز با هم 
رقابت می کنند و در نهایت شــنبه هفته آینده با برگزاری 
المپیاد شــیمی، کار به پایان می رســد.وی با بیان اینکه 
مرحله دوم المپیاد بخشــی از سلســله آزمون هایی است 
که باشــگاه دانش پژوهان جوان تحت عنوان المپیادهای 
علمی در رشــته های مختلف برگزار می کند افزود: بعد از 
مرحله دوم، آزمون های دوره تابستانه برگزار می شود و در 
نهایت تعدادی از دانش آمــوزان صاحب مدال طلا، نقره و 
برنز می شوند. رئیس باشــگاه دانش پژوهان جوان با اشاره 

بــه اینکه در مرحلــه دوم آزمون فقط پذیرفته شــدگان 
مرحله اول شــرکت می کنند ادامه داد: در مرحله اول ۸۳ 
هزار نفــر ثبت نام کردند که 10 هزار نفر پذیرفته شــده 
مرحلــه اول بوند، اکنون در مرحلــه دوم بعد از رقابت در 
هر رشــته ۴0 نفر به عنوان برگزیده مرحله دوم به مرحله 
دوره تابستانه راه می یابند.حسینی اظهار کرد: افراد انتخاب 
شده در مرحله دوم در کل کشور تابستان امسال در محل 
باشگاه دانش پژوهان جوان در دوره ها حاضر می شوند و با 
برگزاری آزمون های مختلــف در نهایت افراد برگزیده که 
صاحب مدال طلا می شوند می توانند در رشته های مصوب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی از کنکور معاف و در رشته و 
دانشــگاه مورد علاقه خود حاضر شوند. همچنین به تراز 
دارندگان مدال نقره و برنز نیز۲0 درصد اضافه می شــود.

وی ادامه داد: تعداد شرکت کنندگان به تناسب جمعیتی 
و برخورداری از امکانات آموزشــی متفاوت اســت اما بجز 
شهر تهران فضای المپیاد در استان های مازندران، خراسان 
 رضوی، اصفهان، فارس و آذربایجان شرقی فضای المپیاد 

به خوبی پیگیری می شود.

معافیت دارندگان مدال طلای المپیادهای علمی از کنکور۱۴۵۰ زائر بالای ۸۰ سال در حج ۱۴۰۳ 

موعد پرداخت جریمه های رانندگی تغییر کند

پیشنهاد صدور مجوز سالانه تردد به شرط پرداخت جریمه ها
یک متخصص حوزه ترافیک معتقد اســت که مبالغ جرائم 
رانندگی باید به گونه ای باشــد کــه بازدارندگی ایجاد کند. 
همچنیــن موعد پرداخت جریمه ها باید تغییر کند و راننده 
هر ســال موظف به پرداخت آن باشد.محمدرضا مهماندار 
در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به لازمه های داشتن ترافیک 
منظم شــهری گفت: برای اینکه ما بتوانیم ترافیک منظمی 
در سطح شهرها و جاده های کشور داشته باشیم و پیامدهای 
ناشی از ترافیک را کاهش دهیم؛ نیازمند رعایت چند نکته 
هستیم. نکته اول این است که میزان جریمه ها باید بازدارنده 
باشــد، به این معنا که فرد به خاطــر آن مبلغ، از انجام آن 
تخلف منصرف شــود. نکته دوم این است که ما باید پلیس 
قوی و نیرومندی برای اجرا و اعمال قانون داشــته باشــیم. 
امروزه با گســترش شهرها و افزایش تعداد خودروها پلیس 
باید به روزترین تجهیزات و ابزار الکترونیکی را برای تشخیص 
و ثبت جریمه و اعمال قانون به موقع در اختیار داشته باشد.  
مهماندار با بیان اینکه سومین نکته، فرهنگ سازی و آموزش 
همگانــی رانندگی اســت؛ گفت: به نظر مــن آموزش های 
فراگیری رانندگی باید قوی تر شود. همچنین پس از دریافت 
گواهینامــه نیز باید افراد آموزش ببیننــد و این آموزش ها 
فقط هنگام دریافت گواهینامه به پایان نرســد.وی با اشاره 
به اهمیت اثرگذاری مبالغ جریمه ها افزود: در علم حقوق نیز 
به این مســئله اشاره شده است که باید تناسبی بین جرم و 

مجازات وجود داشــته باشد. به این معنا که اگر در رانندگی 
مبالغ جرائم کافی نباشــد، می تواند متخلف را به انجام آن 
تخلف تشــویق کند و هیچ بازدارندگــی نیز وجود نخواهد 
داشت. بنابراین باید میان تخلف و مجازات آن یک تناسبی 
باید وجود داشته باشد که فرد را از انجام آن تخلف منصرف 
کند.رئیس پیشــین پلیس راهور تهران بزرگ در پاسخ به 
این پرســش که در حال حاضر میزان جرائم بازدارنده است 
یا خیر؛ ادامــه داد: به نظر من مبالــغ جرائم درحال حاضر 
بازدارنده نیست؛ زیرا ســالیان سال است که مبالغ افزایش 
نیافته اســت و به عنوان مثال، پارک ممنوع که امروزه یکی 
از بزرگترین معضلات در شــهرهای بزرگ اســت ۴0 هزار 
تومان جریمه دارد. این جریمه به اندازه کافی نیست بنابراین 
رانندگان ممکن است در محل های ممنوع خودروی خود را 
پارک کنند و حاضر باشــد جریمه را نیز پرداخت کنند اما 

خودروی خود را به محلی دورتر برای پارک نبرند.
مهمانــدار گفت: معتقدم باید بر اســاس ارزش پول ملی و 
تورمی که در کشور وجود دارد؛ میزان مبالغ جریمه ها تغییر 
پیدا کند. به طور مثال میزان جرائم باید به نحوی باشد که 
اگر راننده ای به ذهنش خطور کرد قوانین را زیر پا بگذارد و 
مثلا سرعت خود را از حد مجاز بیشتر کند؛ وقتی به مجازات 
این جرم، یعنی همان مبلغ جریمه تخلف به عنوان عاقبت 
کارش فکر کنــد؛ از انجام این جرم منصرف شــود. مبالغ 

جرائم راهنمایی و رانندگی باید به گونه ای باشــد که برای 
راننده انجام هر تخلفی، اصلا صرف اقتصادی نداشته باشد تا 
اینگونه جرائم به معنای واقعی کلمه، بازدارنده شوند.فرمانده 
پیشین پلیس راه کشور با بیان اینکه تنها مبلغ جریمه ملاک 
بازدارندگی کامل نیست؛ ادامه داد: باید به این نکته نیز توجه 
داشــت که علاوه بر مبلغ جریمه، زمان بازپرداخت آن نیز 
اهمیت دارد. به این معنا که اگر راننده مجبور باشد در یک 
زمان مناســب و معین، جریمه خــود را پرداخت کند؛ این 
مســئله نیز می تواند به بازدارندگی کمک کند. اما درحال 
حاضر ما شاهد هستیم که افراد جریمه های خود را سال ها 
بعد پرداخــت می کنند یا تا هنگام فــروش خودروی خود 
مجبور به پرداخت جریمه ها نیســتند که این مسئله باعث 

کاهش اثر جرائم می شود.
وی با اشاره به اینکه پلیس نیازمند دستگاه های پیشرفته تر 
برای اعمال قانون اســت؛ افزود: پلیــس باید به تجهیزات 
پیشرفته مجهز باشد تا بتواند به موقع، به رفتار همه رانندگان 
نظارت داشــته باشد زیرا در بسیاری از مواقع شاهد هستیم 
که رانندگان چندین تخلف را انجام می دهند اما پلیس ندیده 
یا نتوانســته به موقع قانون را اجرا کند بنابراین پلیس باید 
بتواند بر رفتار همه رانندگان نظارت کافی داشته باشد.  این 
متخصص ترافیک معتقد اســت تنها افزایش میزان مبالغ 
جرائم رانندگی برای کنترل نظم ترافیکی کافی نیست و باید 

در قوانین زمان و نحوه پرداخت این مبالغ نیز تجدیدنظری 
صورت گیرد تا بازدارندگی تحقق پیدا کند.

مهماندار درباره راهکار ســایر کشورها درباره زمان پرداخت 
جریمه هــای رانندگی نیــز گفت: در برخی کشــورها این 
سازوکار طراحی شده است که هر ساله همزمان با پرداخت 
مالیــات، افراد تمام بدهی های خود را با دولت، مانند جرائم 
راهنمایی و رانندگی تســویه کنند.  از آنجایی که در کشور 
ما برخی افراد برای پرداخت مالیات مستقیما اقدام نمی کنند 
و از حقوق افراد این مبلغ کســر می شود، می توان از روش 
دیگری استفاده کرد. به عنوان مثال می توان هر ساله برای 
هر پلاک، مجوز تردد صادر کرد. این مجوز به این معناست 
که راننده یا مالک خودرو، برای دریافت مجوز تردد، هر سال 
تمام جریمه ها و سایر هزینه های خودرو را پرداخت می کند.

رئیس سابق پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: با انجام این 
روش علاوه بر پرداخت جریمه ها می توان از دریافت معاینه 
فنی و انجام بیمه خودرو نیز اطمینان حاصل کرد. به نظر من 
اگر ابزارهای پلیس برای تشخیص جرائم تکمیل شود، حتی 
اگر میزان جرائم کم نیز باشد اما نحوه پرداخت آن مشخص 
باشــد؛ بازدارندگی جرائم نیز رعایت می شود. وی افزود: اگر 
پلیس با جرائم کوچک رانندگان برخورد کند؛ افراد به خود 
اجازه نمی دهند جرائم بزرگ تری در جاده ها مرتکب شوند 

که تصادفات شدیدی را رقم بزنند.

در جلسه شورای شهر تهران مطرح شد

ابهام در تعداد کودکان کار در تهران
اعضای شورای شورای شهر تهران نظرات خود را در مورد 

اقدامات بهزیستی در تهران بیان کردند.
به گزارش ایســنا، اعضای شورای اسلامی شهر تهران پس 
از اســتماع گزارش رئیس بهزیستی کشور به بیان نظرات 
خود پرداختنــد و نرگس معدنی پور با بیان اینکه تهران با 
چالش های زیادی روبه روســت؛ اما مدیریت این چالش ها 
با همکاری بین بخشــی امکان پذیر است، گفت: مهم ترین 
دغدغه تهرانی ها رفع آسیب های اجتماعی و ارتقاء کیفیت 
زندگی اســت که همکاری شــهرداری و بهزیستی تأثیر 

زیادی بر حل این چالش دارد.
وی بــا بیان اینکــه خشــونت های خانوادگــی از جمله 
موضوعاتی است که باید به آن توجه ویژه شود، اظهار کرد: 
عمده آســیب ها متوجه بانوان است که قرار بود بهزیستی 
مکان هایی را بابت ایجاد سرپناه برای این افراد ایجاد کند 

و همچنین بهزیستی در شــیوع و کاهش سن خودکشی 
نقش موثری دارد و سوال اینجاست که برای مهار و کنترل 

خودکشی چه اقداماتی انجام شده است؟
عضو شــورای شهر تهران با طرح این ســوال که سازمان 
بهزیســتی در راســتای عملیاتی شدن شــهر دوست دار 
ســالمند چه اقداماتی انجــام داده؟ تصریح کرد: کودکان 
تحت پوشش بهزیستی زمانی که به سن قانونی می رسند 
باید بهزیســتی را ترک کنند و ســوال اینجاست که برای 
ورود این کــودکان به چرخه جامعه چــه اقداماتی انجام 
شده اســت. ســوده نجفی گفت: یکی از معضلات تهران 

فعالیت های کودکان کار است که نهاد بهزیستی در راستای 
قانون می بایست با همکاری سازمان ها و نهادهای مختلف 
نســبت به شناســایی، جذب و توانمندسازی این کودکان 
اقدام کند و جای ســوال است که چه تعداد کودک کار در 
شهر تهران فعال هستند و به چه میزان این کودکان توسط 

بهزیستی توانمند شده اند؟
وی با اشــاره به اینکه آمارهای متفاوتــی در مورد تعداد 
کودکان کار بیان می شــود، ادامه داد: من عدد 1۷ هزار و 
۷0 هزار نفر را شنیده ام و بهزیستی اعلام کند که چه تعداد 
کودک کار در تهران داریم و به چه میزان از اتباع خارجی 

هســتند؟ ناصر امانی نیز با بیان اینکه از رئیس ســازمان 
بهزیســتی می خواهم که اعلام کند که در یکسال گذشته 
چه اقدامات مشــترکی بین شهرداری و سازمان بهزیستی 
انجام شــده اســت؟ تصریح کرد: شــهرداری و بهزیستی 
در حوزه هــای مختلف همچون افــراد کارتن خواب، زنان 
سرپرســت خانواده و غیره همکار هســتند؛ اما نشانه ای از 
کار مشترک در این زمینه نمی بینیم. تشکری هاشمی نیز با 
بیان اینکه جا دارد که در مورد حمل و نقل معلولین تشکر 
کنیم اما این امکان کافی نیست، اظهار کرد: این در حالی 
است که ســازمان بهزیستی در این زمینه مسئول است و 
خواســتار آن هســتیم که اعلام کند که در مورد مناسب 
ســازی معابر در یکسال اخیر چه اقداماتی انجام داده و در 
مورد ارائه حق پرستاری به افراد دارای معلولیت شدید هم 

چه اقداماتی انجام داده است؟


